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38079 ‐ حد سفری که روزه نرفتن و کوتاه خواندن نماز را مباح مکند

سوال

کمترین حد سفری که در آن افطار جایز است چقدر است؟

پاسخ مفصل

الحمدله.

جمهور علما بر این رای هستند که مسافت که کوتاه خواندن نمازهای چهار رکعت را مباح مسازد و روزهدار در آن

اجازهی افطار دارد چهل و هشت میل مباشد.

ابن قدامه مقدس ـ رحمه اله ـ در المغن مگوید:

«مذهب ابوعبداله (یعن امام احمد) چنین است که قصر در مسافت کمتر از ۱۶ فرسخ جایز نیست و فرسخ سه میل است،

یعن این [فاصله] ۴۸ میل مباشد. ابن عباس این مسافت را تخمین زده و مگوید: از عسفان تا مه، و از طائف تا مه، و

از جده تا مه.

بنابراین مسافت قصر [نماز] دو روز رفتن [بدون در نظر گرفتن برگشت] است. این قول ابن عباس و ابن عمر است و مال

و لیث و شافع بر همین رای هستند».

اندازهی تقریب این مسافت به کیلومتر حدود هشتاد کیلومتر است.

شیخ ابن باز در مجموع الفتاوی (۱۲/ ۲۶۷) دربارهی اندازهی آنچه سفر دانسته مشود مگوید:

«بنابر رای جمهور علما این [اندازه] حدود هشتاد کیلومتر برای کس است که با اتوموبیل و همینطور هواپیما و کشت سفر

مکند. این مسافت یا نزدی آن سفر نامیده مشود و در عرف نیز سفر به حساب مآید چراکه نزد مسلمانان چنین عرف

است، در نتیجه اگر انسان بر روی شتر یا با پای پیاده یا سوار بر خودرو یا هواپیما و کشت به اندازهی این مسافت یا بیشتر

از آن مسافرت کند، وی مسافر است».

از علمای کمیسیون دائم (۸/ ۹۰) دربارهی مسافت قصر نماز پرسیده شد، و اینه آیا رانندهی مسافربری که بیش از سیصد

کیلومتر مرود اجازهی قصر نماز دارد؟

https://archive-1446.islamqa.info/fa/answers/38079/%D8%AD%D8%AF-%D8%B3%D9%81%D8%B1%DB%8C-%DA%A9%D9%87-%D8%B1%D9%88%D8%B2%D9%87-%D9%86%DA%AF%D8%B1%D9%81%D8%AA%D9%86-%D9%88-%DA%A9%D9%88%D8%AA%D8%A7%D9%87-%D8%AE%D9%88%D8%A7%D9%86%D8%AF%D9%86-%D9%86%D9%85%D8%A7%D8%B2-%D8%B1%D8%A7-%D9%85%D8%A8%D8%A7%D8%AD-%D9%85%DB%8C%DA%A9%D9%86%D8%AF
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پاسخ کمیسیون چنین است:

مقدار مسافت که قصر نماز را مباح مکند بر اساس رای جمهور علما تقریبا هشتاد کیلومتر است و رانندهی مسافربر و

غیر او در صورت که قصد دارد این مسافت که در آغاز پاسخ ذکر کردیم یا بیشتر از آن را ط کند، اجاز دارد که نماز را به

صورت قصر ادا کند».

اما برخ از علما بر این رای هستند که سفر مسافت مشخص ندارد و تشخیص آن به عرف بازمگردد. بنابراین هر آنچه

مردم در عرف خود سفر بدانند همان سفری است که احام شرع مانند جمع بین دو نماز و قصر و روزه نرفتن مسافر بر

آن مترتب مگردد.

شیخ الاسلام ابن تیمیه در فتاوی (۲۴/ ۱۰۶) مگوید: حجت با کسان است که قصر و روزه نرفتن را در جنس خود سفر

مشروع دانسته و سفری را از سفر دیر جدا ندانستهاند، و این قول صحیح است.

در فتاوی أرکان الإسلام (۳۸۱) از شیخ ابن عثیمین دربارهی مقدار مسافت که مسافر در آن نماز را کوتاه مخواند پرسیده

شد و اینه آیا جمع بدون قصر جایز است؟

ایشان چنین پاسخ دادند:

از علما در حدود هشتاد و سه کیلومتر معین کردهاند و گروه شود را برخکه در آن نماز به صورت قصر ادا م مسافت

دیر آن را بر اساس آنچه در عرف به نام سفر شناخته مشود تعیین کردهاند حت اگر به هشتاد کیلومتر نرسد، و آنچه مردم

به آن سفر نویند سفر نیست اگر چه صد کیلومتر باشد.

این انتخاب شیخ الاسلام ابن تیمیه ـ رحمه اله ـ است چرا که اله متعال مسافت معین را برای جایز بودن قصر تعیین نرده

و همینطور پیامبر ـ صل اله علیه وسلم ـ نیز مسافت خاص را مشخص نرده است.

انس بن مال ـ رض اله عنه ـ مگوید: پیامبر ـ صل اله علیه وسلم ـ هرگاه برای مسیر سه میل یا سه فرسخ بیرون

مرفت نماز را دو رکعت مخواند به روایت مسلم (۶۹۱).

و قول شیخ الاسلام ابن تیمیه ـ رحمه اله ـ به صواب نزدیتر است.

اشال ندارد که در صورت اختلاف عرف، انسان بر اساس قول به تعیین مسافت عمل کند، زیرا برخ از امامان و علمای

مجتهد به این قول فتوا دادهاند و ان شاءاله مشل ندارد. اما در صورت که امر [عرف مردم] منضبط و مشخص است

رجوع به آن درست است.


